
 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2025. április 28. 

Nyomtatott és online sajtó 
 

Komárom díszpolgára lett Szijjártó Péter 
2025. április 26. – MTI, hirado.hu, Hvg.hu, Telex, 24.hu, Világgazdaság, Körkép.sk, ma7, Új 

Szó, Felvidék.ma 

Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter átvette szombaton a Komárom Város 

Díszpolgára címet Molnár Attila polgármestertől a település anyagi és szellemi értékeinek 

gyarapítása, valamint a magyar nemzet érdekében végzett, erkölcsileg példamutató munkája 

elismeréseként - közölte a tárca az MTI-vel. A tárcavezető a város díszpolgári címének átvételét 

követően elmondott beszédében leszögezte, hogy Komárom az utóbbi tizenöt évben a magyar 

gazdaság sikertörténetének egyik legfőbb helyszínévé vált. "Én még emlékszem arra is, amikor 

a folyó az nem összekötött, hanem szétválasztott országokat, városrészeket, baráti és rokoni 

kötelékeket. Én emlékszem arra is, amikor a Duna még nem a barátság, hanem az 

ellenségeskedés, a gyűlölet és a harag hangját vitte egyik partról a másikra" - fogalmazott. Úgy 

vélekedett, hogy Komárom a legjobb példa arra, hogy mennyivel is jobb az, ha jóban vagyunk 

a szomszédokkal, mint ha rosszban, s hogy a határon túl élő magyaroknak is az a jó, ha az 

anyaország és a lakóhelyükként szolgáló ország kulturált, normális kapcsolatban van 

egymással. 

 

A magyar-ukrán kapcsolatok erősítésében végzett munkájáért magyar állami 

kitüntetést kapott Róth Sándor New Yorkban élő kárpátaljai üzletember 
2025. április 27. – MTI, Magyar Hírlap, Demokrata, Kárpátinfo, Karpat.in.ua 

A magyar-ukrán kapcsolatok erősítésében végzett munkájáért magas rangú magyar állami 

kitüntetést vehetett át Róth Sándor New Yorkban élő, kárpátaljai származású amerikai 

üzletember szombaton; az elismerést Magyar Levente, a Külgazdasági és Külügyminisztérium 

parlamenti államtitkára adta át. Méltatásában a politikus hangsúlyozta, hogy a díjazott 

Kárpátalja szülötteként, üzletemberként és mecénásként hosszú ideje dolgozik a két ország 

közötti jószomszédi viszony elmélyítésén; évtizedek óta sokat tesz a magyar-ukrán gazdasági, 

társadalmi, kulturális kapcsolatok és a kölcsönös megértés erősítése érdekében. Magyar 

Levente azt mondta, hogy az orosz-ukrán háború kitörése óta eltelt több mint három évben a 

Róth Sándor által nyújtott segítség kiegészült a kárpátaljai magyar kisebbségnek nyújtott 

humanitárius támogatással, valamint a Magyarországon élő bővülő létszámú ukrajnai 

közösség megsegítésével. A Magyar Érdemrend parancsnoki keresztje kitüntetéssel díjazott 

Róth Sándor megtiszteltetésnek nevezte, hogy a kárpátaljai magyarok érdekében, továbbá a 

kárpátaljai zsidóság emlékének megőrzéséért végzett munkája felkelti a magyar állam 

érdeklődését. Kifejtette, hogy a kárpátaljai magyarok változatlanul nem kapják meg azt, ami 

megilleti őket, ugyanakkor reményét fejezte ki, hogy az Ukrajnában zajló háború a 

"legközelebbi időszakban" véget ér, és lehetővé válik a békés egymás mellett élés. 
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Szili Katalin: Jedlik Ányost a kreativitás, az istenhit és a hazaszeretet vezérelte 
2025. április 25. – MTI, Magyar Hírlap, Felvidék.ma 

Jedlik Ányost egész életútján a kreativitás, az istenhit és a hazaszeretet vezérelte - jelentette ki 

Szili Katalin miniszterelnöki főtanácsadó a felvidéki Szímőn, ahol beszédet mondott a - 

településen született - Jedlik Ányos születésének 225. évfordulója alkalmából tartott 

emléknapon pénteken. A tudós szakmai életútját és eredményeit felidézve a miniszterelnöki 

főtanácsadó rámutatott: Jedlik Ányos olyan fontos találmányokat adott a nemzetnek és a 

világnak, beleértve a dinamót, amelyek alapját képezik mindannak, amit ma megélünk. "Ha ő 

ma élne, biztosan Nobel-díjas lenne, és beletartozna abba a csoportba is, melynek tagjait ma 

úgy hívjuk, hogy magyar marslakók" - jelentette ki Szili Katalin. Rámutatott: ma, amikor egyre 

több szó esik az innovációról, arról, hogy miként lehet tovább újítani, vissza kell tekinteni ezek 

gyökereihez, a 19. századba, az újítások egyik fontos korszakába, és látni kell azokat az 

innovációkat, amelyek Jedlik Ányos nevéhez fűződnek. Szili Katalin hangsúlyozta: Jedlik 

Ányos nevéhez számos olyan neves találmánya mellett, mint például a szódavíz gyártása, más 

sajátosságok is fűződnek, leginkább az a fajta kreativitás és kutatói szándék, amely az 

istenhittel és a hazaszeretettel társulva végigkísérte őt a 19. századon. Rámutatott: Jedlik 

Ányos, azon túl, hogy kutatóként és felfedezőként a tudomány terén nagyot alkotott, nagy 

alázattal tevékenykedő pedagógus is volt, az ő nevéhez fűződik az első, katedrán történő 

magyar nyelvű oktatás is. 

         
Hatósági felügyelet alatt marad a Hargita megyei tanács korrupcióval gyanúsított 

alelnöke 
2025. április 25. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Újabb hatvan napra hatósági felügyelet alatt marad Barti Tihamér, a Hargita megyei közgyűlés 

korrupcióval gyanúsított alelnöke, miután a Hargita Megyei Törvényszék elutasította a 

hatósági felügyelet meghosszabbítása ellen benyújtott panaszát. Barti ellen párttisztség 

jogtalan előnyök megszerzésére való felhasználása, valamint nem a nyilvánosságnak szánt 

információk felhasználására való felbujtás gyanújával vizsgálódnak a korrupcióellenes 

ügyészek. Az RMDSZ Hargita megyei politikusa a hatósági felügyelet ideje alatt nem töltheti 

be a székelyföldi megye közgyűlésének alalelnöki tisztségét (amelyet 2014 óta tölt be) és az 

érdekvédelmi szövetség Gyergyó területi szervezetének elnöki tisztségét. Ellenben 

gyakorolhatja megyei önkormányzati képviselői mandátumát és az RMDSZ 

gyergyószentmiklósi szervezetének elnöki teendőit is elláthatja – döntött korábban a 

Marosvásárhelyi Ítélőtábla.  

 

BacPrep: hatékony segítség a román érettségire készülő magyar diákoknak  
2025. április 25. – Krónika 

Azonnali, objektív visszajelzést ad a diákoknak és tanároknak egyaránt a BacPrep elnevezésű 

platform, amely nemrég kezdte meg működését. A magyar diákok számára a román érettségire 
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való felkészülésben segítséget nyújtó oldal ötletéről Sebestyén Gergő társalapító, pénzügyi 

igazgató beszélt a Krónikának. Kiemelte, a BacPrep nemcsak gyakorlásra, hanem valódi 

fejlődésre is lehetőséget nyújt. „A BacPrep ötlete nem üzleti tervből, hanem nagyon is valós 

diákélményből született. A román érettségi sok magyar anyanyelvű fiatalnak évek óta komoly 

akadály – olyan probléma, amelyről sok szó esik, de kevés a valódi megoldás rá. Mi magunk is 

átéltük ezt tizenkettedikesként, amikor több esszét kellett bemagolnunk. 2018-ban született 

meg az első ötlet, amikor csapatunk tagja, Imets Tamás (szintén társalapító Jakub Ákos 

mellett) írt egy kis programot, ami segített rendszerezni az anyagot az érettségihez. Ez volt a 

kezdet. Azóta sokat fejlődött a technológia, és most egy teljes értékű, modern platformmal 

tértünk vissza ehhez a kihíváshoz, hogy választ adjunk erre a problémára”.  

 

Államfőválasztás: szembemegy az RMDSZ-szel, Nicușor Dant támogatja az EMSZ  
2025. április 27. – Krónika 

A májusi államfőválasztáson függetlenként induló Nicușor Dan bukaresti főpolgármester 

támogatását tekinti a legjobb megoldásnak az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ). A párt a 

„múlt emberének” tartja Crin Antonescut és Victor Pontát, és arra kéri a magyarokat, hogy 

vegyenek részt az államfőválasztáson. Vasárnap kibocsátott közleményében az EMSZ 

elnöksége úgy véli, hogy a romániai magyarok számára az idei, megismételt államfőválasztás 

legfőbb kérdése, hogy a szélsőséges alakulatok jelöltjével, a második fordulóba várhatóan 

biztosan bejutó George Simionnal szemben a döntő fordulóba történő bejutásra valós eséllyel 

rendelkező három másik jelölt (Crin Antonescu, Victor Ponta, Nicușor Dan) közül melyiket 

támogassák. A kérdés eldöntése érdekében a párt emlékeztet, hogy éppen 13 évvel ezelőtt, 

2012. április 27-én buktatta meg az akkor Szociálliberális Szövetség (USL) néven jegyzett PNL–

PSD-szövetség a Mihai Răzvan Ungureanu vezette kormányt, mégpedig a Marosvásárhelyi 

Orvosi és Gyógyszerészeti Egyetem magyar karának létrehozása miatt.  

 

Román elnökválasztás - Az EMNT szerint a "valós változásnak" kell bizalmat adni 
2025. április 27. – MTI, Székelyföld.ma 

Az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács (EMNT) arra biztatja az erdélyi magyar közösség tagjait, 

hogy vegyenek részt a május 4-i romániai államelnök-választáson, és "adjanak bizalmat a valós 

változásnak". A szervezet országos elnöksége által aláírt, az MTI-hez vasárnap eljuttatott 

közleményében az EMNT a bukaresti kormányban "sorozatban részt vevő" pártok vezetőit teszi 

felelőssé az országot megbénító gazdasági, politikai és erkölcsi válság kialakulásáért, akiket 

azzal vádol, hogy a lakosság mindennapi gondjainak megoldása helyett a "korrupt és pazarló 

államapparátus" megtartásán dolgoztak saját politikai előjogaik biztosítása érdekében. A 

Tőkés László által vezetett szervezet megállapítja: a következmények katasztrofálisak, nemcsak 

a költségvetési kiadások és az államadósság növekedése, hanem a polgárok reményvesztettsége 

miatt, ami oda vezetett, hogy "soha nem látott számú szavazatra (köztük, sajnos, nem kevés 

magyar voksra) számíthat a szélsőséges és magyarellenes pártok fő jelöltje, George Simion". 
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Önálló szakká fejlesztenék a BBTE-n az államilag akkreditált magyar népzene és 

népi ének egyetemi képzést  
2025. április 27. – Krónika 

A népi együtt muzsikálás és éneklés nemcsak közösségi élményt, de életformát is jelenthet – 

mondta el a Krónika megkeresésére az Erdélyben több helyszínen működő Erdélyi 

Hagyományok Háza Alapítvány (EHHA) kolozsvári intézetének kulturális szervezője, Nagy 

Kata annak kapcsán, hogy az alapítvány a Babeș-Bolyai Tudományegyetem Református 

Tanárképző és Zeneművészeti Karával együttműködésben államilag akkreditált magyar nyelvű 

népzene és népi ének képzést kínál a hallgatóknak. Az immár második évfolyamához érkező 

képzés konkrét kínálatáról, távlatairól és pozitív hozadékairól is kérdeztük a kulturális 

szervezőt.  

        
Élőlánccal tiltakoztak a kassai Márai előtt, az iskola vezetése továbbra is ellenzi 

az összevonást 
2025. április 25. – Új Szó  

A kassai Márai Sándor Magyar Tanítási Nyelvű Gimnázium és Alapiskola egy újabb tájékoztató 

jellegű gyűlésen ismertette a szülőkkel a tanintézmény jelenlegi helyzetét a tervezett 

optimalizáció kapcsán. Mivel a Kassa megyei képviselők április 28-án döntenek a Márai és a 

Szakkay József Szakközépiskola közös jövőjéről, a máraisok egy élőlánccal tiltakoztak az iskola 

épülete előtt, ezzel is hangot adva egyet nem értésüknek. Az ország második legnagyobb 

városának két magyar iskolája, a Márai és az Ipari összevonása körül hónapok óta heves vita 

folyik. Míg az Ipari vezetése iskolájuk jövője érdekében támogatná a szóban forgó 

tanintézmények összevonását, a Márai a váratlanul és állításuk szerint az ő véleményük 

meghallgatása nélkül született döntések árnyékában nem örülne, ha az elkövetkezendő 

tanévben már egy másik iskolával, konkrétan az Iparival egyesítve kellene működniük. Míg 

Pataky Károly, a Kassa Megyei Önkormányzat (a két iskola fenntartója – a szerk. megj.) 

alelnöke, a Magyar Szövetség képviselője február elején javasolta a megyei tanácsnak a két 

iskola összevonásának megvitatását, a Márai igazgatósága állítólag erről nem volt értesítve. 

 

Kevesebb magyar elsős lesz szeptembertől Füleken 
2025. április 25. – ma7.sk  

Április végéig tartanak az alapiskolai beíratások Szlovákiában. Füleken az összesített 

eredmények szerint 49 gyermek kezdi első osztályban a tanévet. Az előző évekhez képest 

kevesebb szülő választotta a magyar iskolákat. Az összesített eredmények szerint 37 gyermeket 

írattak szüleik a II. Koháry István Alapiskolába, 12 gyermeket pedig a Mocsáry Lajos 

Alapiskolába. A füleki Koháryban az elmúlt tíz év átlaga 50 beíratott gyermek. A város 

legnagyobb alapiskolájában 604 diák tanul. Az idei beíratott gyermekek száma két osztály 

megnyitására elegendő. „Az idei demográfiai adatok nem kedveztek egyik iskolának sem, 

ugyanis eleve kevés volt az iskolaköteles gyermek. Idén 63-an fognak elballagni három 
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osztályból, és két első osztályt tudunk nyitni, tehát valamivel csökken az iskola jelenlegi 

létszáma, viszont nem jelentős mértékben” – nyilatkozta Fazekas Csaba, megbízott igazgató.  
 

Véget ért a Tompa Mihály Országos Verseny – „Az elmúlt három nap úgy 

ragyogott fel, mint egy igazi drágakő”  
2025. április 25. – ma7.sk, felvidek.ma, Új Szó  

Fülig érő mosollyal és elismerő oklevelek átadásával zárult a Tompa Mihály Országos Verseny 

idei fordulója, ahol több mint 150 vers- és prózamondó, valamint verséneklő diák mérette meg 

magát. A háromnapos rendezvény méltó ünnepe volt a magyar nyelvnek és irodalomnak. „Az 

elmúlt három nap úgy ragyogott fel, mint egy igazi drágakő – és ez főleg nektek, versenyzőknek 

köszönhető” – hangsúlyozta záróbeszédében Sztruhár Izrael Diána, a Csemadok Érsekújvári 

Területi Választmányának elnöke. Kitért arra, a verséneklők szerdai estje különösen 

emlékezetesre sikerült: a kávéházi előadást követően kötetlen beszélgetés során oszthatták meg 

gondolataikat a megzenésített versekről, az alkotói folyamatról és a közös munkáról. A 

kisiskolások őszinte előadásai színt vittek a napokba, míg a döntő napján a zsűri már kiforrott 

produkciókat hallhatott. Sztruhár Izrael Diána kiemelte: bár a zsűri feladata hálátlan – hiszen 

sorrendet kell felállítaniuk –, minden versenyző büszke lehet magára.  

 

A pozsonyi Duna utcai alapiskolában két első osztály nyílik szeptemberben 
2025. április 27. – ma7.sk 

Idén is április 1-je és 30-a között kerül sor az alapiskolába való beiratkozásra. A legtöbb esetben 

az elektronikus jelentkezési ívek segítségével történt a kiselsősök beíratása, de a jelenléti 

beiratkozás során is ki lehetett tölteni a beiratkozási íveket. A pozsonyi Duna utcai Magyar 

Tannyelvű Alapiskolában és Gimnáziumban idén április 25-én és 26-án zajlott a jelenléti 

beiratkozás. A számok természetesen szeptemberig még változhatnak, de azt már most tudni 

lehet, hogy az iskolában az új tanévben két első osztályt nyitnak. Amint azt Morvay Katalin 

iskolaigazgatótól megtudtuk, a legtöbb szülő náluk is az elektronikus bejelentkezési ívek 

segítségével íratta be az első osztályba a gyerekét, de a jelenléti beíratási napokon a 

papírformájú íveken is megtehették ezt a szülők. Pozsonyban mindig nagyon nehéz előre 

megjósolni az elsősök számát, de az már biztos, hogy két első osztályunk lesz, mert már most 

többen vannak azok, akik elektronikusan bejelentkeztek, mint 25. 

 

Miklós László és Strba Sándor kapták az idei Jedlik Ányos-díjat  
2025. április 27. – ma7.sk, felvidek.ma  

A Szímői Jedlik Ányos Társaság kuratóriuma kétévente ítéli oda díját azoknak a felvidéki 

tudósoknak, akik a természettudományok vagy a társadalomtudományok terén kiemelkedő 

munkát végeznek. Idén Miklós László professzor, korábbi környezetvédelmi miniszter, 

valamint Strba Sándor érsekújvári helytörténész részesült a rangos elismerésben. Bób János, 

Szímő polgármestere elmondta, a díjat huszonöt évvel ezelőtt alapították Jedlik Ányos 

születésének kétszázadik évfordulója alkalmából. „Olyan ünnepséget szerettünk volna, amely 

méltó Szímő híres szülöttjének, Jedlik Ányos Istvánnak a munkásságához. Tudtuk, hogy a 
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felvidéki magyar tudósok számára nincs olyan fórum, amely elismerné őket – ezt a hiányt 

szerettük volna pótolni a díjalapítással" – hangsúlyozta a polgármester. Hozzátette, a díjat 

Szímő község a Szlovákiai Magyar Tudományos Társasággal, a Szlovákiai Magyar Professzorok 

Klubjával, a Fórum Intézettel és a Merkuriusz Társasággal közösen hozta létre. Köszönetet 

mondott Lacza Tihamérnak is, aki segíti a testület munkáját a díjazottak kiválasztásában. 

Miklós László professzor a természettudományok terén végzett kiemelkedő munkájáért kapta 

meg az elismerést, életművét Berényi József, Nagyszombat megye alelnöke méltatta. 

 

Kiváló hír! Losoncon 18 magyar elsős lesz 
2025. április 27. – ma7.sk 

Az elmúlt évekhez képest az idei beíratás különösen sikeresnek számít a losonci Kármán József 

Alapiskolában. Tavaly 10, tavalyelőtt pedig 12 kisdiák kezdte meg az első osztályt, így az idei 18 

beiratkozott tanuló kiemelkedő eredménynek számít. Csúsz Péter, igazgató elmondta, bár 

eddig is érezhető volt egy lassú, de folyamatos növekedés, az idei szám azt mutatja, hogy az 

eddigi erőfeszítéseik most hozták meg igazán a gyümölcsüket. Nagyon elégedettek vagyunk az 

idei beíratási eredménnyel. Az, hogy 18 kisdiák kezdheti meg nálunk az első osztályt, nemcsak 

számokban jelent sikert, hanem abban is, hogy egyre többen bíznak intézményünkben. Ez 

megerősít bennünket abban, hogy jó úton járunk, és motivációt ad a további fejlődéshez, 

közösségépítéshez és a minőségi oktatás folytatásához” – nyilatkozta az igazgató, aki szerint a 

biztató növekedés több tényezőnek köszönhető. 

    
Kinevezték a VMSZ államtitkárait 
2025. április 25. – Vajdaság MA 

A kormány ez alkalommal is elsőként nevezte ki a Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ) 

államtitkárait, tájékoztatott a Facebookon dr. Pásztor Bálint, a párt elnöke. Az államtitkárok a 

következők: Lálity Urbán Emese az Építésügyi, Közlekedési és Infrastrukturális Minisztérium 

államtitkára, Jerasz Anikó az Oktatási Minisztérium államtitkára, Juhász Attila a 

Mezőgazdasági, Erdő- és Vízgazdálkodási Minisztérium államtitkára, dr. Vickó Ferenc az 

Egészségügyi Minisztérium államtitkára, Jaksa Róbert a Környezetvédelmi Minisztérium 

államtitkára, Kerekes József a Pénzügyminisztérium államtitkára, Horvát Király Andrea a 

Gazdasági Minisztérium államtitkára és Basnec Igor a Közberuházási Minisztérium 

államtitkára. 

 

Új fejlesztések, nagyobb források: Bővült a Magyar Nemzeti Tanács idei 

költségvetése 

2025. április 25. – Vajdaság MA 

A Magyar Nemzeti Tanács (MNT) bevételei az eredetileg tervezett 731,1 millió dinárról 782,2 

millió dinárra emelkedtek – ismertette Hugyik Richárd, az MNT Végrehajtó Bizottságának 

elnöke a ma megtartott 18. rendes ülésen. Mint elmondta, a növekedés hátterében több tényező 
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áll: miközben a Szerb Köztársaság költségvetéséből érkező támogatás 76,88 millió dinárról 

74,96 millió dinárra csökkent, a Vajdaság Autonóm Tartomány hozzájárulása 28,29 millió 

dinárról 32,25 millió dinárra nőtt. A helyi önkormányzatok támogatása szintén emelkedett, 

12,08 millió dinárról 13,77 millió dinárra. A legjelentősebb változás azonban az adományok és 

támogatások terén történt: ez az összeg 364,3 millió dinárról 384,5 millió dinárra bővült, 

főként a magyar kormány rendkívüli támogatásának köszönhetően. A pénzt a Temerini 

Iparosok és Vállalkozók Egyesülete székházának felújítására, valamint a nagykikindai Egység 

Művelődési Egyesület székházvásárlására fordítják. Tóth Ramóna, az MNT hivatalos nyelv- és 

íráshasználatért felelős tagja felszólalásában rámutatott: ezek a beruházások túlmutatnak az 

ingatlanok anyagi értékén, mert szimbólumai a vajdasági magyar közösség összefogásának és 

hosszú távú megmaradásának. 

 

Egy éve indult Juhász Bálint mandátuma a tartományi képviselőház elnökeként 
2025. április 25. – Pannon RTV 

Napra pontosan 1 éve, rendhagyó módon indult Juhász Bálint mandátuma a Vajdaság AT 

Képviselőházának elnökeként - írja közösségi oldalán a politikus. Hozzátette, a folytatás sem 

volt kevésbé rendhagyó. Kihívásokkal teli év van mögöttünk. Köszönöm mindenkinek, akivel 

ez idő alatt együtt dolgoztunk intézményeink működéséért, egész Vajdaságért, a közösségért, 

Elnökünkért! Akinek hiányát nap mint nap érezzük, azonban emberi, szakmai és politikai 

öröksége mindannyiunk számára iránytű marad - fogalmazott a tartományi képviselőház 

elnöke, és kiemelte, első perctől kezdve az volt a célja, hogy a legjobb tudása szerint szolgálja 

Vajdaság minden polgárát. Az a meggyőződés vezérelte, hogy ez a régió képes fejlődni úgy, hogy 

közben minden nemzeti közösség otthon érezheti magát benne, a saját szülőföldjén. 

 

35. alkalommal rendezték meg a Középiskolások Népművészeti Vetélkedőjét 
2025. április 25. – Pannon RTV 

Népzenétől és fiatal tehetségektől volt hangos a temerini Szirmai Károly Magyar Művelődési 

Egyesület színházterme. 35. alkalommal rendezték meg a Középiskolások Népművészeti 

Vetélkedőjét, amelyre Vajdaság számos településéről érkeztek középiskolás résztvevők. A 

fiatalok énekben, hangszeres zenében és néptáncban is megmutatták tudásukat. A verseny 

ugyanakkor nemcsak a megmérettetésről szólt, hanem a találkozásokról, élményekről és a 

hagyományok közös megéléséről is. A közönség összesen 44 produkciót láthatott, a 

legkülönfélébb műfajokban, autentikus népzenei előadásokat hallhatott, és ízelítőt kaphatott a 

vajdasági fiatalok hagyományőrző munkájából. A vajdasági magyar közösségben a népzene és 

a néptánc nem csupán hagyomány – élő, eleven része a mindennapoknak. Az ilyen vetélkedők 

ékes bizonyítékai annak, hogy a fiatal generációk is nyitott szívvel fordulnak őseik kultúrája 

felé. 
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Kétnapos egyetemi felvételi felkészítő tábor Újvidéken 
2025. április 26. – Pannon RTV 

2011 óta folyamatosan működik a Magyar Nemzeti Tanács egyetemi felvételi felkészítő 

programja. A cél, hogy a középiskolás diákokat felkészítsék az egyetemi felvételire. A ma 

kezdődött kétnapos képzésen 42 diák vesz részt. A felkészítő tábor megnyitóját szombaton 

tartották az Európa Kollégiumban, a 12 iskolai órából álló tantermi foglalkozást pedig az 

újvidéki József Attila Általános Iskolában szervezték meg. A végzős diákok különböző 

egyetemekre készülnek, a program pedig segít abban, hogy bejussanak a kívánt karra. A 

Magyar Nemzeti Tanács felkészítői képzései március óta online térben történtek, innen tértek 

át a jelenléti oktatásra. A tábor megnyitóján Varjú Potrebity Tatjana, a Magyar Nemzeti Tanács 

Végrehajtó Bizottságának oktatási ügyekkel megbízott tagja köszöntötte a résztvevőket. 

Elmondta, a felkészítő tanfolyam egy része a komplex ösztöndíjprogramnak, hiszen egymásra 

épülnek azok a programok, amelyek segítik az itthon tanulást felsőoktatási szinten. 

 

Gyermek Néptáncfesztivál Zentán 

2025. április 27. – Pannon RTV 

Ismét a néptánc és népzene állt a figyelem középpontjában Zentán, ahol már tizenharmadik 

alkalommal került megrendezésre a Gyermek Néptáncfesztivál. A rendezvény célja az volt, 

hogy lehetőséget adjon a legkisebbeknek a bemutatkozásra, a hagyományok ápolására és az 

egymással való találkozás örömére. A fesztivált a Stevan Sremac Szerb Művelődési Központ 

szervezte. A program ünnepélyes felvonulással kezdődött. A résztvevők gyalog vonultak végig 

a városon a sportcsarnokig, zeneszó kíséretében. A színes népviseletbe öltözött gyerekek 

mosolyogva, vidáman haladtak végig az utcákon, ünnepi hangulatot varázsolva a város 

központjába. A fesztiválra a Rózsafa Zenekar vajdaszentiványi táncdalokkal érkezett.  

        
Rangos magyar állami kitüntetéseket adtak át a Perényi Kultúrkúriában 
2025. április 25. - karpataljalap.net 

Négy kárpátaljai, közösségét szolgáló személyiséget tüntetett ki Sulyok Tamás, Magyarország 

köztársasági elnöke a március 15-i magyar nemzeti ünnep alkalmával. Az elismeréseket április 

24-én ünnepélyes keretek között a beregardói Perényi Kultúrkúriában adta át Bacskai József 

ungvári főkonzul és Gyebnár István beregszászi ügyvivő. Az esemény a magyar Himnusz közös 

eléneklésével kezdődött, majd ünnepi műsorral folytatódott: Bíró Ágnes, a Beregszászi Kodály 

Zoltán Művészeti Iskola kisdiákja – egyben a Virtuózok tehetségkutató felfedezettje – és 

felkészítő tanára, Barna Szvetlána előadásában hangzott el Viktor Koszenko Humoreszk című 

műve, valamint Barabás Árpád Hungarian Folk Song című darabja. A vendégeket Bacskai 

József főkonzul köszöntötte, kiemelve, hogy az ünnep a nemzeti összetartozás élményét is 

erősíti, különösen egy olyan nehéz időszakban, mint a jelenlegi háborús helyzet. „A mai, egyre 

bizonytalanabbá és nehezebbé váló világban adjon erőt az, hogy minden magyar tudhatja: 

gondoskodunk egymásról. Magyarország minden magyar hazája, minden magyar számíthat 
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Magyarországra, ahogyan mi is számítunk minden magyar emberre” – hangsúlyozta 

beszédében.  

 

A teljes körű háború 38. hónapja: 27 katonát búcsúztattak Kárpátalján 
2025. április 26. – KISZó 

A teljes körű háború 38. hónapjában ismét gyászol Kárpátalja. Március 24. és április 24. között 

huszonhét katonát helyeztek örök nyugalomra a régió különböző településein. Az elesettekről 

a Suspilne.media havonta összesíti az információkat. Életkoruk széles skálán mozgott most is: 

akadtak közöttük huszonéves fiatalok, akik még csak most kezdték volna élni az életüket, és 

olyan ötvenes éveikben járó férfiak is, akik mögött család, gyerekek, sőt unokák álltak. A 

háború árnyéka minden nap rávetül a kárpátaljai falvakra és városokra – nincsen hét, sőt nap, 

hogy ne búcsúztatnának valakit. Kárpátalja, amely évtizedeken át a béke szigetének tűnt, ma 

már a gyász földje is. A helyi közösségek fájdalma egyre csak mélyül, hiszen minden eltemetett 

katona egy ismerős arc, egy elveszett szomszéd, egy hiányzó apa, fiú vagy testvér. Miközben a 

világ figyelme gyakran elkalandozik, a háború továbbra is könyörtelenül szedi áldozatait. 

Kárpátalja pedig méltósággal gyászol – nap mint nap. 

 

Így pusztítják az ukránok Kárpátalját 
2025. április 27. – Magyar Hírlap 

Több mint 200 szélerőművet tervez építeni a Vitrjani Parki Ukrajini nevű vállalat a Kárpátok 

gerincein és havasaiban. A szélerőműpark összteljesítménye elérné az 1,5 gigawattot. Az 

Ukraina című portál szerint a projekt mögött kelet-ukrajnai, kramatorszki üzleti körök állnak, 

akik a háború miatt telepítették át vállalkozásaikat Kárpátaljára. Azonban a beruházás 

hatalmas felháborodást váltott ki a helyi lakosság és a környezetvédők körében, mivel ősi, 

érintetlen erdők – úgynevezett praleszek – esnének áldozatául az építkezéseknek. A 

közelmúltban derült fény arra, hogy egy Ungvárhoz közeli területen több mint száz darab, 

kétszáz éves bükkfát vágtak ki illegálisan. A kivágott fák helyén egy új utat építettek, amely 

megsemmisítette a nemzetközi turistautat és a védett hóvirág élőhelyét is. Egy szakértő állítása 

szerint a Róna-havason zajló szélerőmű-építkezés egyértelműen jogsértő, az illetékes 

hatóságoknak pedig azonnal lépniük kellene a munkálatok leállítása érdekében. Ennek 

ellenére a munkagépek tovább dolgoznak, és április végén a Turje-Remetai vidéki tanács 

várhatóan újabb 17 földterületet utal ki a projekt számára. 

 

Színes programok várják a nagycsaládosokat a következő negyedévben is 
2025. április 27. - karpataljalap.net 

A Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesülete (KMNE) idén második alkalommal tartotta 

meg a helyi összekötők találkozóját. A szervezet életében negyedévente ismétlődő eseménynek 

ezúttal a beregszászi reformátusok gyülekezeti terme adott otthont április 24-én. A találkozó 

áhítattal kezdődött, melyen a szintén nagycsaládos Szemere Judit református lelkész Pál 

apostolnak az efézusbeliekhez írt leveléből vett igeszakasz – „Kegyelem néktek és békesség 

Istentől, a mi Atyánktól, és az Úr Jézus Krisztustól” – alapján felhívta a jelenlévők figyelmét 
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arra, hogy a kegyelem és a békesség a keresztyénség alapja, a kegyelem és a békesség határozza 

meg a mindennapokat, hatással van az életre minden tekintetben. Ezután Tarpai József, a 

KMNE elnöke és Szilágyiné Tóth Gabriella alelnök beszámolt az év első három hónapjának 

történéseiről, majd ismertette a következő negyedév tervezett programjait. 

 

A magyar népzene fiatal nagykövetei a 11. „Fülemülén” 
2025. április 27. - karpataljalap.net 

A magyar népzene mindig is több volt, mint egyszerű dallamok és ritmusok összessége: 

nemzedékek történeteit, örömeit, küzdelmeit őrizte meg számunkra. Általa nemcsak a 

múltunkhoz találhatunk vissza, hanem identitásunkat is erősíthetjük, különösen olyan 

közösségekben, mint a kárpátaljai magyarságé. A hagyományok ápolása ezért kiemelten fontos 

szerepet kap térségünkben, amelynek egyik szép példája a „GENIUS” Jótékonysági Alapítvány 

által szervezett „Szól a fülemüle!” – Kárpátaljai Népzenei és Néptánc Tehetségkutató is. Április 

26-án immár tizenegyedik alkalommal rendezték meg a kárpátaljai népzenei és néptánc 

tehetségkutatót. A megmérettetés népszerűségét jól mutatja, hogy idén rekordszámú 

jelentkezés érkezett a szervezőkhöz. A megnövekedett érdeklődésre való tekintettel a 

programot két külön időpontban bonyolítják le: a népzenei kategória versenyét április 26-án 

rendezték meg, míg a néptánc kategóriába nevezők bemutatkozására május 3-án kerül sor. Ez 

a megoldás lehetőséget biztosít arra, hogy minden résztvevő kellő figyelmet és méltó szakmai 

értékelést kapjon, miközben a közönség is teljesebben élvezheti a fiatal tehetségek előadásait. 

 

Jótékonysági kispályás labdarúgótornát tartott a KMKSZ ISZ 
2025. április 27. – Karpat.in.ua 

9 csapat, több mint 80 labdarúgója mérettetett meg a beregszászi Barátság Stadion kispályáin, 

akik részt vettek a Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség Ifjúsági Szervezete által életre 

hívott jótékonysági labdarúgó tornán. A jótékonysági programmal, a korábban a fronton 

elesett Rosinec János családját kívánták támogatni, így az érdeklődőknek módjukban ált 

adományokat adni, emellett pedig jótékonysági liciteket is szerveztek, amint az FTC és a DVTK 

is támogatott. 
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https://sport.karpat.in.ua/?p=18194&lang=hu
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Elektronikus sajtó 

 

Határok nélkül 

2025. április 25. – Kossuth Rádió 

 

Miután felröppent a hír, hogy a szabálysértési törvényt módosítani akarja a szlovák 

belügyminisztérium, így a Magyar Szövetség is kidolgozta a maga javaslatát. Egy hónappal 

ezelőtt nyújtotta be a magyar párt a sportrendezvényeken tapasztalható magyarellenes 

megnyilvánulásokat tiltó tervezetet, amit lényegében kiegészítettek, hogy a törvény erejével 

állítsák meg a magyarok ellen irányuló verbális erőszakot a sportrendezvényeken kívül is. Öry 

Péter alelnök és Nagy Dávid, a Magyar Szövetség jogi szakértője felkereste a 

belügyminisztériumot.  

  

A Sapientia Erdélyi Magyar Tudományegyetem Csíkszeredai Kara ad otthont a 37. Országos 

Tudományos Diákköri Konferencia Agrártudományi Szekciójának. A szombatig tartó 

eseménynek mintegy 700 Kárpát-medencei résztvevője van és a hallgatók 260 kutatást 

mutatnak be.  

  

Valódi vízi paradicsom volt a Délalföld a XIX. századig. Kisebb-nagyobb tavak sokasága 

borította a tájat, viszont termőföldre volt szükség, s ezért megkezdődött a lecsapolás. A 

vízfelületek eltűnése mára teljesen megváltoztatta a mikroklímát, elsivatagosodás veszélyezteti 

a térséget.  Vissza kell vizesíteni a tájat, mondják a szerbiai és a magyarországi szakemberek is.  

  

Idén lenne 100 éves Buzánszky Jenő, az Aranycsapat legendás hátvédje. E jeles évforduló 

alkalmából Kárpát-medence szerte számos programot rendeztek, amelynek egyik kiemelt 

helyszíne Beregszász is, ahol a Genius jótékonysági alapítvány 13. alkalommal tartotta meg a 

Buzánszky Jenő Labdarúgó Kupát.  

  

A "Költők városa" - ez a címe annak a marosvásárhelyi előadás sorozatnak, amelynek - havonta 

egy alkalommal - a Bernády Ház ad otthont.  A csütörtöki költői esten Berde Mária, Sütő István, 

Gáspár Lóránd és Jánosházy György szépirodalmi munkásságáról tartott előadást Nagy Attila 

marosvásárhelyi költő, orvos, a rendezvény kezdeményezője és házigazdája.  

  

A jó jel címmel mutattak be darabot az aradi Csiky Gergely Főgimnázium középiskolásai, akik 

a generációjukra – sőt a társadalom túlnyomó részére jellemző – okoseszköz- és wififüggőség 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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elé tartottak görbe tükröt. A „kütyük” túlzott használata leszoktatja az embereket a személyes 

kapcsolatteremtésről – állítják az alkotók. 

 

Kárpát-medence 

2025. április 27. – M1 

 

A haza, a szülőföld szeretete a legfontosabb... – ennek szellemében folyik az 

oktatás a feledi Szombathy Viktor Alapiskolában  

A felvidéki Rimaszombattól délkeletre fekszik a többségében még ma is magyarok lakta Feled. 

Magyar tanítási nyelvű alapiskolája 2002 óta Szombathy Viktor író, műfordító nevét viseli, 

akinek emlékéhez hűen, az intézmény a gyermekeknek a haza, a szülőföld szeretetét kívánja 

továbbadni. A pedagógusok fontosnak tartják a magyar nyelvű tanítás mellett átadni a 

hagyományok tiszteletét is. 

 

Szülőföldön boldogulni Délvidéken 

Sajátos hangulatú a délvidéki tanyavilág, amely gazdag történelmi és kulturális örökséggel 

rendelkezik. Az elmúlt években egyre többen fedezik fel újra ennek az életformának az értékeit. 

Bakos Viktor egy évtizede költözött tanyára családjával, ahol mezőgazdasággal és 

állattenyésztéssel foglalkozik. 

 

Nemzeti Tehetség Program Erdélyben  

A közel két évtizede indított Nemzeti Tehetség Program küldetése a tehetséges magyar fiatalok 

felkutatása és támogatása határainkon innen és túl. Ennek köszönhető, hogy az erdélyi 

művészeti középiskolák kilencedik osztályába készülő gyergyószéki gyerekek immár tíz éve 

vehetnek részt abban a képzőművészeti tehetséggondozó programban, melynek célja, hogy 

felkészítse a képzőművészet felé kacsingató diákokat a sikeres felvételi vizsgákra. 

 

A temerini néptáncos lányok őrzik elődeik hagyatékát  

Az egykori fonók hangulatát idézik a Dél-bácskai Temerinben az ifjú néptáncos lányok. Kalákát 

alkotva, vidám énekszóval egy nemes cél érdekében szorgoskodnak délutánonként. A fiatalabb 

társaiknak szeretnének örömet okozni azzal, hogy saját kezűleg készítik a viseletük 

kiegészítőjét. Sárközi gyöngygallérokat fűznek. 

https://mediaklikk.hu/musor/karpat-medence/

